

中国戏曲曲艺风格

现代 儿童钢琴曲集

Contemporary
Piano Compositions
for **Children** in Style
of Traditional Chinese
Opera and *Quyi*

春龙 / 作曲

中国文联出版社



中国戏曲曲艺风格 现代儿童钢琴曲集

Contemporary
Piano Compositions
for Children in Style
of Traditional Chinese
Opera and Quyi

春龙/著

中国文联出版社

图书在版编目 (CIP) 数据

中国戏曲曲艺风格现代儿童钢琴曲集 / 春龙作曲. - 北京：

中国文联出版社，2004.1

ISBN 7-5059-4414-2

I . 中… II . 春… III . 钢琴 - 器乐曲 - 中国 - 选集

IV . J647.41

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2003)第 122238 号

书名	中国戏曲曲艺风格现代儿童钢琴曲集
作者	春 龙
出版	中国文联出版社
发行	中国文联出版社 发行部 (010-65389152)
地址	北京农展馆南里 10 号(100026)
经销	全国新华书店
责任编辑	向 群
责任印制	李寒江
印刷	中国铁道出版社印刷厂
开本	850 × 1168 1/16
印张	8.5
插页	1 页
版次	2004 年 1 月第 1 版第 1 次印刷
印数	1-4000 册
书号	ISBN 7-5059-4414-2/J · 943
定价	24.00 元

您若想详细了解我社的出版物

欢迎惠顾我们出版社的网站 <http://www.CFLACP.com>

前　　言

当前我国钢琴音乐事业正在蓬勃地向前发展，并且取得了非常可喜的成绩。我国选手在各类规格高、难度大的权威性的国际钢琴比赛中频频获奖。不少选手的成绩居于榜首，成为世界级的钢琴家。国内考级也出现了一批批有才华的少年钢琴家，他们在国内外钢琴比赛中显示了高超的演奏技能和卓越的风范。因而，与国际间的钢琴音乐文化的交流也日益频繁。

但是，从钢琴艺术的角度来看，仍然存在许多缺陷和不足，如：只演奏外国名曲，只演奏考级练习曲。这样，不弹奏和研究自己民族的钢琴音乐作品，又怎么能够使孩子们在成长的过程中学习和接触到更多的民族音乐，成为名副其实的自己民族的钢琴音乐家呢？这是一件十分遗憾的事情。

走进书店，几乎很难找到为孩子们创作、适合孩子们演奏的、自己民族的钢琴音乐作品。为了丰富孩子们的演奏技巧，使他们从小就植根于自己民族音乐的土壤，在学习演奏（练习曲）技巧和作品内容的表达方面有机地结合起来，在演奏考级作品的同时也有表现自己演奏才华的机会，这就需要有好的钢琴作品作为辅助教材——这就是我写这部曲集的初衷。

曲集中选用了京韵大鼓、单弦、琴书等九个曲艺品种，秦腔、豫剧、花鼓戏等十五个戏曲品种的音乐素材，创作而成。具有民族色彩、独特风貌的戏曲、曲艺已有千年历史，是传统文化的瑰宝，是民族文化璀璨的花朵，她会随着时代的发展而更加灿烂辉煌傲然于世界。

戏曲、曲艺在音乐方面，有许多养料可供我们吸收，有许多能量能充实我们。本人经过多年的探索，对戏曲、曲艺的调式、音阶结构、旋法规律等特点的研究，寻找典型的旋律动机，用重复、模进、变化、发展等手法，以旋律中的和声内涵作单一调式、复合调式、混合调式、调式交替等民族和声技法的多方面的运用和尝试，并运用丰富的充满活力的现代流行音乐的节奏，去表现新颖的题材和塑造丰富多彩的音乐形象，努力做到使传统与创新相结合，音乐与风格特点一致，并赋予音乐新的形象和色彩，从而激发演奏者的情绪，使之兴奋而不感觉枯燥，从中提高演奏技艺和运用能力，为日后的学习和演奏铺平道路。

钢琴演奏是艺术性很强的一个门类。为提高演奏者的表现力,首先要使其了解乐曲的内容和用什么手段来表现。因此,我为曲集的每一首作品都作了简略的内容提示、曲式分析、力度说明,及弹、跳、连的具体奏法要求,以使孩子们能用心去感受,用手指去体现要表达的内容。衷心希望能够启发演奏者的聪明才智,充分发挥出自己的想像和创造力,在二度创作的演奏中,使乐曲描绘的形象更加深刻、意境更加深远,为作品锦上添花。

整部曲集有如下特点:

1. 充分考虑到儿童记忆力短暂的特点,力求作品短小、节奏鲜明、旋律优美、和声新颖,以激发儿童学习钢琴的兴趣,在弹奏中提高儿童的思维能力。
2. 在吸收戏曲、曲艺音乐方面有许多独到之处,为这类风格作品的创作提供了新方法。作品具有可弹性和可欣赏性,极具民族特点,但又不失现代风格,能够对儿童学习中国民族音乐起到极大的促进作用,为将来演奏复杂的钢琴音乐作品打下坚实的基础。
3. 可以配合学生学习。凡是弹过一二三四级考级作品及车尔尼 599、849 练习曲的学生,都可以在曲集中找到相应的曲目来充实自己,使学生的考级更加成功。
4. 对钢琴家、专业教师来说是一部不可多得的辅导学生学习的好教材,可以从中给学生找到许多好的演奏曲目,借以提高您的教学效率,使您和您的学生更充满情趣,轻而易举地完成教学以及培养学生的任务。

本曲集的写作经历了漫长而艰苦的过程,得到了众多老师、朋友们的热心支持和帮助。著名作曲家、音乐教育家、音乐理论家王震亚教授,在百忙之中为曲集指点了许多不足,提出了修改意见。著名的钢琴演奏家、教育家,中国钢琴考级专家委员会主任周广仁教授,对曲集中的曲名、英语翻译给予了正确指点和修正,并且花费她许多时间,审阅部分曲目,提出具体意见,并亲自对部分曲目进行了修改。在此向两位德高望重的老前辈表示衷心感谢。

深情致谢我的启蒙老师:大连市歌舞团艺术指导、著名指挥家、声乐教育家周家长老师,大连市歌舞团团长、市音乐家协会主席、著名作曲家王石路老师,沈阳音乐学院著名声乐教授丁贵文老师。

感谢上海音乐学院著名作曲家、音乐教育家、音乐理论家桑桐教授和他的诸多名著。感谢音乐学家、上海音乐学院音乐系博士研究生导师、民族音乐理论家陈应时教授。感谢著名歌唱家、著名声乐教育家、中国音乐家协会理事温可铮教授。

感谢在我创作实践中给予指导和传授作曲技巧的著名作曲家、音乐编辑家，中国音乐家协会理事田光老师。感谢在我创作实践中给予指导和传授作曲技巧的著名作曲家、音乐编辑家，中国音乐家协会理事傅晶老师。

感谢北京天琴电脑声光像公司邹庆怡总经理和技术部霄汉主任在数码音乐应用等多方面的技术给予的帮助和指导。

电子琴、钢琴小演奏家王琳、鲁优涵试着弹奏了曲集中的许多曲目，少年宫黄炎君老师和她培养的学生（少年小钢琴家）王政、杜博功、范嘉、王天奇、李牧婵等十多人也分别试着弹奏了曲集中的部分曲目，还极力想为曲集举行作品演奏音乐会，在此致以诚挚的谢意。

本书最终能与读者见面，应向作曲家、音乐编辑家，中国文联出版社音像部主任任向群先生致以深深感谢。由于他的远见卓识，发现了这部很不成熟的曲集，并对曲集多次提出了具体的修改意见。两年多来，我的创作遇到许多困难，是他的执着、豁达、鼓励和支持，才使我坚持不懈，努力地完成了曲集的创作。

最后我要衷心感谢提携培养我的部队领导和一起工作过的战友们，对我多年以来给予的无微不至的关爱和精心培养。

我是在弹奏了贝多芬、肖邦等大师及近现代钢琴家的作品和学习研究了大量民族民间及戏曲、曲艺音乐后，运用近现代的作曲技法，写了这部曲集。

由于本人水平有限，错漏之处在所难免。虽然作品还不十分成熟，但我愿以此抛砖引玉，为钢琴作品的繁荣，为中国钢琴作品走向世界，不懈努力，奋斗不息。

春 龙

2003年6月1日

目 录

走向新世纪(京韵大鼓风格)Approaching the New Century	1
英俊少年(京韵大鼓风格)Handsome Youngster	5
风华正茂(京韵大鼓风格)In the Prime of Life	8
遐 想(京韵大鼓风格)Reverie	10
听爷爷唱的弦子(单弦风格)Grand Father's Old Tune	12
童 趣(单弦风格)Happy Children	14
吟古诗(四川清音风格)Intone the Ancient Poem	16
春莺小曲(弹词风格)Song of the Spring Nightingale	18
小 曲(弹词风格)Bagatelle	20
纯 情(弹词风格)Pure Emotion	22
矫健的步履(南曲风格)At a Brisk Pace	24
小 溪(南曲风格)Brook	26
小魔术家(四川清音风格)Little Magician	28
童 谣(天津时调风格)Children's Folk Rhymes	30
春的嘱语(天津时调风格)Whispers of Spring	32
妈妈的线笸箩(山东琴书风格)Mum's Sewing-basket	34
尽 情(山东琴书风格)In Full Swing	36
小木偶(山东琴书风格)Little Puppet	38
过丰年(山东琴书风格)Celebrating the Harvest	40
祖孙情(河南坠子风格)Love between Grandfather and Grandchild	42
唱起坠子(河南坠子风格)Singing the Zhuizi(local opera)	45
拍手歌(河南坠子风格)Clapping Song	48
潇 洒(锡剧风格)Smart	50
芳 心(锡剧风格)Feelings of Young Women	52
武 童(京剧风格)Gongfu Children	54
明信片的祝福(京剧风格)Greetings on Postcards	56
舞(晋剧风格) Dance	58

欢 聚(晋剧风格)Happy Reunion	60
友谊之舞(豫剧风格)Dance of Friendship	62
儿时的梦(豫剧风格)Dream of Childhood	64
木兰女子(豫剧风格)The Girl Named "Mu Lan"	66
丰收歌儿多(豫剧风格)Harvest Songs	69
舞 娃(陕北碗碗腔风格)Dancing Children	70
陕北女(陕北碗碗腔风格)Girls from Northern Shaanxi	72
时雨催春(赣剧风格)Spring Rain	74
仙女的传说(黄梅戏风格)Legend of Fairies	76
小舞蹈家(湘剧风格)Little Dancer	80
越剧少女(越剧风格)The Little Actress of Shaoxing Opera	82
友之情(评剧风格)Friendship	84
丰 收(秦腔风格)Good Harvest	86
豪放的少年(秦腔风格)Vigorous Youngster	88
琴童乐(锡剧风格)Joyful Child Learning Music	90
欢乐的玩耍(赣剧风格)Happy Games	93
乡 情(河南坠子风格)Love for Hometown	96
吟唱腔(秦腔风格)Melody of Yinyong	98
唱着凯歌向前走(山东琴书风格)Stride Ahead With Singing	100
踩高跷(单弦风格)Walk on Stilts	103
幸福的童年(昆曲风格)Happy Childhood	104
快乐心情(花鼓戏风格)Being Light-hearted	106
花季之舞(陕北碗碗腔风格)Dance of Teenage	108
 乐曲提示	110

走向新世纪 Approaching the New Century

进行曲速度 充满生气 很有节奏感
Tempo di marcia Vivace very rhythmic

春 龙 曲
Compose chun long

The sheet music consists of five staves of musical notation for piano, arranged vertically. The first staff begins with an introduction (intro) in 2/4 time, major key, with dynamic *mp*. It includes fingerings (1-2, 3, 2-1, 2-3, 4-5, 5-4) and performance instructions like *sempre 一直保持*. The second staff continues in 2/4 time with dynamics *p* and *f*, featuring sixteenth-note patterns and fingerings (1-2, 3-4, 5). The third staff shows eighth-note patterns with dynamics *mp* and *f*, and a instruction *poco rit 逐渐渐慢*. The fourth staff features sixteenth-note patterns with dynamics *a tempo 回原速* and *con brio 有活力的*. The fifth staff concludes with dynamics *mf*, *f*, and *p*.

Musical score page 1, measures 1-2. Treble and bass staves. Measure 1: Dynamics *mf*. Measure 2: Dynamics *mf* and *mp*.

Musical score page 1, measures 3-4. Treble and bass staves. Measure 3: Dynamics *dolce* (柔和优美). Measure 4: Dynamics *mf*. Instruction: *no pedal 不用踏板*.

Musical score page 1, measures 5-6. Treble and bass staves. Measure 6: Dynamics *mp*.

Musical score page 1, measures 7-8. Treble and bass staves. Measure 8: Dynamics *mf*.

Musical score page 1, measures 9-10. Treble and bass staves. Measure 10: Dynamics *mf*. End of piece indicated by *fin.*

The musical score consists of four staves of piano music. The top two staves are in treble clef, and the bottom two are in bass clef. The key signature is one sharp (F#). The time signature varies throughout the piece.

Staff 1 (Treble): Contains eighth-note patterns. Articulation marks like dots and dashes are present. The first measure ends with a fermata over the eighth note.

Staff 2 (Bass): Contains eighth-note patterns. Articulation marks like dots and dashes are present. The first measure ends with a fermata over the eighth note.

Staff 3 (Treble): Dynamics: *f*, *p*, *mf*. Articulation marks like dots and dashes are present. The first measure ends with a fermata over the eighth note.

Staff 4 (Bass): Contains eighth-note patterns. Articulation marks like dots and dashes are present. The first measure ends with a fermata over the eighth note.

Section 2: Indicated by a bracket above the staff and the number "2." above the first measure.

Staff 1 (Treble): Contains sixteenth-note patterns. Articulation marks like dots and dashes are present. The first measure ends with a fermata over the eighth note.

Staff 2 (Bass): Contains sixteenth-note patterns. Articulation marks like dots and dashes are present. The first measure ends with a fermata over the eighth note.

Text: *f* un poco mosso 加块一点速度 (Dynamic *f*, tempo *un poco mosso*) and semre 一直保持 (Performance instruction *semre*).

Staff 3 (Treble): Contains sixteenth-note patterns. Articulation marks like dots and dashes are present. The first measure ends with a fermata over the eighth note.

Staff 4 (Bass): Contains sixteenth-note patterns. Articulation marks like dots and dashes are present. The first measure ends with a fermata over the eighth note.

Section 3: Indicated by a bracket above the staff.

Staff 1 (Treble): Contains sixteenth-note patterns. Articulation marks like dots and dashes are present. The first measure ends with a fermata over the eighth note.

Staff 2 (Bass): Contains sixteenth-note patterns. Articulation marks like dots and dashes are present. The first measure ends with a fermata over the eighth note.

Text: *mp* (Dynamic *mp*).

Section 4: Indicated by a bracket above the staff.

Staff 1 (Treble): Contains sixteenth-note patterns. Articulation marks like dots and dashes are present. The first measure ends with a fermata over the eighth note.

Staff 2 (Bass): Contains sixteenth-note patterns. Articulation marks like dots and dashes are present. The first measure ends with a fermata over the eighth note.

Text: accel 漸快 (Performance instruction *accel*).

Musical score page 1, measures 1-4. Treble and bass staves. Measure 1: Rhythmic pattern with grace notes. Measure 2: rit. 漫慢 (ritenando). Measure 3: accel 漫快 (accelerando). Measure 4: Rhythmic pattern with grace notes.

Musical score page 1, measures 5-8. Treble and bass staves. Measure 5: Rhythmic pattern with grace notes. Measure 6: rit. 漫慢 (ritenando). Measure 7: mp a tempo 回原速 (mezzo-forte, returning to original speed). Measure 8: Rhythmic pattern with grace notes.

Musical score page 1, measures 9-12. Treble and bass staves. Measure 9: Rhythmic pattern with grace notes. Measure 10: Rhythmic pattern with grace notes. Measure 11: f (fortissimo). Measure 12: Rhythmic pattern with grace notes.

Musical score page 1, measures 13-16. Treble and bass staves. Measure 13: p mf (pianissimo, mezzo-forte). Measure 14: rit. 漫慢 (ritenando). Measure 15: ff (fortississimo). Measure 16: 8b (eighth-note bass) and a fermata.

英俊少年
Handsome Youngster
(优美的连奏 低音的切分和弦跳奏)

小快板 优雅 动人地
Allegretto grazioso

春龙曲
Compose chun long

The sheet music consists of five staves of musical notation for piano, arranged in two sections. The first section, 'Handsome Youngster', starts with a dynamic of *mp* and a tempo of Allegretto grazioso. It features melodic lines on the treble clef staff with various slurs and grace notes, and harmonic support on the bass clef staff with eighth-note chords. The second section, 'Compose chun long', begins with a dynamic of *mf*. Both sections include performance instructions such as *cresc.*, *poco rit.*, and *a tempo leggieramente*. The music concludes with a final dynamic instruction at the end of the page.

mp dolce 柔和优美

mf

cresc. 渐强

poco rit. 逐渐渐慢

a tempo leggieramente 回原速 轻快 轻巧

Treble clef, key signature of one sharp (F#). Measure 1: 5 eighth-note strokes on the first five strings, numbered 2, 1, 2, 3, 5 from left to right. Measure 2: 3 eighth-note strokes on the first three strings, numbered 4, 2, 1 from left to right.
cresc. 漫强
poco rit 逐渐渐慢

Treble clef, key signature of one sharp (F#). Measure 3: 8 eighth-note strokes on the first four strings, grouped in pairs. Measure 4: 8 eighth-note strokes on the first four strings, grouped in pairs.
p a tempo leggieramente 回原速 轻快 轻巧
f

Treble clef, key signature of one sharp (F#). Measure 5: 6 eighth-note strokes on the first five strings, numbered 3, 1, 2, 6, 2, 3 from left to right. Measure 6: 6 eighth-note strokes on the first five strings, numbered 4, 3, 2, 1, 5, 6 from left to right.
p

Treble clef, key signature of one sharp (F#). Measure 7: 5 eighth-note strokes on the first four strings, numbered 1, 2, 4, 3, 5 from left to right. Measure 8: 5 eighth-note strokes on the first four strings, numbered 5, 1, 2, 3, 4 from left to right.
mf cresc en animant 漫强逐渐活泼
rit. 渐慢

Treble clef, key signature of one flat (B-flat). Measure 9: 5 eighth-note strokes on the first four strings, numbered 3, 2, 1, 5, 4 from left to right. Measure 10: 5 eighth-note strokes on the first four strings, numbered 5, 1, 2, 3, 4 from left to right.
mf a tempo dolce 回原速 柔和优美
mp

Musical score page 7, measures 1-2. The score consists of two staves. The top staff is in G major (two sharps) and the bottom staff is in E major (one sharp). Measure 1 starts with a sixteenth-note pattern (2, 5, 4, 1) followed by a rest. Measure 2 begins with a sixteenth-note pattern (5) followed by eighth-note pairs (5, 6), (5, 6), (5, 6).

Musical score page 7, measures 3-4. The top staff starts with a sixteenth-note pattern (2, 3, 1, 5, 3, 2, 1, 2) followed by a rest. Measure 4 begins with a sixteenth-note pattern (1, 5, 4, 1, 3) followed by eighth-note pairs (1, 2), (1, 2), (1, 2).

Musical score page 7, measures 5-6. The top staff starts with a sixteenth-note pattern (2, 3, 1, 5, 4, 5, 5, 5) followed by a rest. Measure 6 begins with a sixteenth-note pattern (3, 4, 5, 5, 5, 5, 5, 5) followed by eighth-note pairs (3, 4), (3, 4), (3, 4).

Musical score page 7, measures 7-8. The top staff starts with a sixteenth-note pattern (5, 5, 5, 5, 5, 5) followed by a rest. Measure 8 begins with a sixteenth-note pattern (4, 4, 1, 2, 3, 2, 1, 2, 3, 2, 1, 2, 3, 2, 1, 2, 3) followed by a rest.

Musical score page 7, measures 9-10. The top staff starts with a sixteenth-note pattern (4, 4, 4, 4, 4, 4) followed by a rest. Measure 10 begins with a sixteenth-note pattern (5, 5, 5, 5, 5, 5) followed by eighth-note pairs (5, 6), (5, 6), (5, 6).

风华正茂

In the Prime of Life

(保持音 连续的符点和半连音 与低音的分解和弦跳奏)

中板 活跃且有精神地
Moderato Vivo ed energico

春龙曲

Compose chun long

The musical score consists of five staves of music for a solo instrument, likely a bowed instrument like a cello or double bass. The score is divided into two sections: 'In the Prime of Life' (风华正茂) and 'Spring Dragon Tune' (春龙曲). The first section is in 4/4 time, G major, and has a tempo marking of 'Moderato Vivo ed energico'. It features continuous sixteenth-note patterns with grace notes and slurs. The second section begins with a dynamic of *mp* and a tempo of 'leggieramente' (轻快 轻巧), followed by a dynamic of *mf* and a tempo of 'a tempo leggieramente' (回原速 轻快轻巧). The score concludes with a dynamic of *p*. The music includes various bowing techniques and fingerings indicated by numbers above the notes.

The sheet music consists of five staves of musical notation for guitar, with various performance instructions written in both musical notation and Chinese text:

- Staff 1:** Includes dynamics like **cresc.** (渐强) and **poco rit** (稍渐慢).
- Staff 2:** Includes **un poco mosso** (加块一点速度) and **riten cresc** (突慢渐强).
- Staff 3:** Includes dynamic **f** (强) and text **Breit ad lib** (辽阔 稍自有地).
- Staff 4:** Includes dynamic **mp** (弱) and text **rieemuto poco accel** (慢起渐快).
- Staff 5:** Includes **riten cresc** (突慢渐强) and dynamic **f** (强).